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[Lütken.] 
byrdes er stærkt forskellige i henseende til 
økonomisk styrke, kan prioritere ud fra 
deres egne forudsætninger. 

Det vil utvivlsomt lette byrde- og opga- 
vefordelingen, såfremt der gennemføres en 
enhedsskat. I det storkøbenhavnske område 
ville disse problemer givet blive langt enk- 
lere med en enhedsskat, end tilfældet er ved 
bevarelse af kommuner og amters selvstæn- 
dige udskrivningsret. 

Kommuner og amter vil ved indførelse af 
enhedsskat få tildelt tilskud efter objektive 
kriterier, såsom befolkningstal, aldersforde- 
ling, vejnettets størrelse, de seneste års 
udbygningstakt, o. lign. 

Alt hvad der vedrører egnsudvikling vil 
ligeledes få en umiddelbar støtte ved den 
her omhandlede reform, idet det ved place- 
ring af erhvervsvirksomheder ikke vil have 
betydning at se på skatteprocenter i de for- 
skellige kommuner. Den forskellige grad af 
serviceydelser, der er karakteristisk i dag, vil 
tendere mod udligning, fordi de velhavende 
skatteydere ikke i samme grad som nu vil 
søge til de rige og billige kommuner. 

Det problem, der melder sig som modgå- 
ende, nemlig om man under systemet med 
enhedsskat kan bevare det lokale selvstyre, 
er overordentlig væsentligt, og det ville 
veje tungt, hvis man måtte besvare det med 
et nej. 

Forslagsstillerne er af den opfattelse, at 
det lokale selvstyre vil kunne udvikles bedre 
under et enhedsskattesystem end under det 
nuværende system, hvor en meget stor del 
af kommunernes udgifter refunderes af sta- 
ten. 

Der kan nævnes flere fordele ved en en- 
hedsindkomstskat, men nogle af de væsent- 
ligste er berørt, og forslagsstillerne håber, at 
hele folketinget vil se fordomsfrit og positivt 
på vort forslag om i hvert fald at undersøge 
enhedsskattens muligheder. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om uddannelse af børnehave- og 
fritidspædagoger. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 84) 
findes i tidenden sp. 2959). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 163 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om gymnasieskoler og studenter- 
kursus. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 86) 
findes i tidenden sp. 2967). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 163 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov for 
Grønland om salg og servering af stærke drik- 
ke. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 96) 
findes i tidenden sp. 2967). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 164 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 
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Den sidste sag på dagsordenen var: 

Forespørgsel til statsministeren af Nyboe 
Andersen, Hilmar Baunsgaard, Poul Hart- 
ling, Ninn-Hansen, Niels Helveg Petersen og 
Stetter: 
홢Hvorledes vil statsministeren 홢 efter 

forløbet af Ministerrådsmødet i Bruxelles 
den 22.-23. januar 1973 홢 drage omsorg for, 
at regeringen sikrer sig politisk tilslutning 
forud for større beslutninger i EFs minister- 
råd?" (Foresp. nr. III). 

Ordføreren for forespørgerne (Nyboe An- 
dersen): Når tre partier, venstre, det kon- 
servative folkeparti og det radikale venstre, 
har stillet denne forespørgsel til statsmini- 
steren, er det på baggrund af den utilfreds- 
stillende måde, som samarbejdet mellem 
regering og folketing har fungeret på i den 
seneste tid, i særdeleshed i forbindelse med 
regeringens forhandlinger i EFs Ministerråd 
om landbrugsordningerne. 

Under behandlingen her i tinget i fjor af 
loven om Danmarks tiltrædelse til De euro- 
pæiske Fællesskaber blev der fra alle sider 
givet udtryk for, at det var en meget vigtig 
opgave at sikre folketingets kontrol med 
regeringens EF-politik, for sådan som EF er 
opbygget, er den demokratiske kontrol kun 
i begrænset omfang effektiv på europæisk 
plan. EF-Parlamentet har som bekendt i 
det væsentlige kun rådgivende beføjelser. 
Kontrollen må derfor bygges på, at de en- 
kelte nationale parlamenter står bag deres 
regeringers politik og på den måde skaber 
den fornødne demokratiske tilslutning til 
ministrenes beslutninger i Rådet. Vi har i 
tiltrædelseslovens § 6 en regel om, at rege- 
ringen skal underrette et folketingsudvalg 
om forslag til Rådsvedtagelser, som bliver 
umiddelbart anvendelige i Danmark, eller 
til hvis opfyldelse folketingets medvirken er 
nødvendig. 

Under første behandling den 26. april i 
fjor påpegede jeg som venstres ordfører, at 
denne lovbestemmelse måtte gives en vide- 
regående fortolkning, kombineres med hidti- 
dig praksis, hvis man skulle være sikker på, 
at den fornødne demokratiske kontrol 
kunne udøves. Under udvalgsbehandlingen 
drøftede vi ved flere lejligheder dette 
spørgsmål. Ved anden behandling var der 
flere ordførere, bl. a. den radikale ordfører, 

som var inde på den procedure, der burde 
følges i forholdet mellem regering og mar- 
kedsudvalg, og der var enighed om, at nær- 
mere regler burde udformes, så snart vi 
havde fået et positivt udfald af folkeafstem- 
ningen. Det var klart fra alle sider, at disse 
regler måtte have et sådant indhold, at re- 
geringen ikke kunne træffe væsentlige be- 
slutninger i Ministerrådet uden forudgående 
sikkerhed for, at der var politisk rygdæk- 
ning i folketinget. 

Den daværende statsminister gav i åb- 
ningstalen den 3. oktober i fjor udtryk for 
regeringens vilje til at sikre det bedst mulige 
samarbejde med folketinget og dettes mar- 
kedsudvalg. Statsministeren sagde ved den 
lejlighed 홢 jeg citerer fra Folketingstidende 
1972-73, sp. 19: 

홢Regering og folketing har et stort an- 
svar, når det gælder om at sikre, at dan- 
ske synspunkter og danske interesser kan 
få størst mulig bærekraft i EF-samarbej- 
det. Hertil kræves, at folketinget til sta- 
dighed er orienteret om alle sider af EF- 
samarbejdet, så der fra de tidligste faser 
af en sags udvikling kan udstikkes ret- 
ningslinjer for de danske ministre og 
embedsmænd. Med dette for øje vil rege- 
ringen foreslå markedsudvalget gjort 
permanent og dets stilling styrket." 
Det var altså regeringens stolte hensigter 

den 3. oktober. Hvordan er det så gået med 
at føre dem ud i livet? Ja, den første måned 
foretog regeringen sig intet i denne sag. Der- 
for efterlyste jeg den 8. november 1972 i 
folketinget et initiativ fra statsministeren. 
Det førte til, at regeringen indbød til for- 
handlinger om et lovforslag, der gav mar- 
kedsudvalget en særlig stilling, men da et 
enkelt af folketingets partier var betænkelig 
ved den mulighed, at der herved kunne på- 
lægges også andre udvalg en særlig tavs- 
hedspligt, opgav regeringen helt at forfølge 
sagen, skønt der efter min mening ikke var 
tvivl om, at en ordning kunne være opnået 
for markedsudvalgets vedkommende i enig- 
hed. 

Derefter foreslog den radikale markeds- 
ordfører, hr. Niels Helveg Petersen, at der 
inden for markedsudvalget blev nedsat et 
underudvalg, som nærmere skulle udforme 
regler vedrørende forholdet mellem regerin- 
gen og udvalget i forlængelse af den hidti- 
dige praksis. 


